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Ileana PLOSCARU 

Pe această actriţă, care, peste puţin timp, împlineşte 50 de ani de la absolvire, am întâlnit-o într-un 

moment inoportun. În ziua când m-am prezentat la Teatrul "Ovidiu" din Constanţa şi am rugat-o 

să-mi fixeze o oră pentru interviu în una din zilele următoare, era programată o adunare generală 

sindicală unde, potrivit unor zvonuri, urma să se ceară demisia conduceri i - director general 

Virgil Andriescu, director artistic I leana Ploscaru. Sigur că doamna Ploscaru ştia de asta, dar nu 

mi-a pomenit nimic despre mizeriile de cul ise care o impl icau şi mi-a fixat întâlnirea pentru a 

doua zi . Aveam o oarecare temere că va mai accepta un dialog. Punctuală. A venit pregătită să 

stea de vorbă cu mine, deşi era profund marcată de învinuiri le ce i-au fost aduse la adunare de o 

parte a colectivului şi vedeam pe chipul dânsei insomnie şi durere. M-a rugat doar să n-o întreb 

nimic despre asta - şi cum n-aveam mandat să fac o anchetă, şi nici nu-mi place, mi-am reprimat 

curiozitatea şi nu m-am atins de rana pe care actriţa şi-o ocrotea cu demnitate. 

Constantin Paraschivescu:  Doamnă Ileana Ploscaru, aţi debutat În 195 1  la Teatrul Naţional din Cluj. 

Cum a fost debutul? 

Ileana Ploscaru: Debutul a fost u lu itor, din multe puncte de vedere. În primul rând, în timpul institutului 

mi s-a spus aşa: "cu mutra ta, n-ai să joci decât comedie". La Teatrul Naţional din Cluj se repeta piesa 

Fântâna turmelor, care a rămas cu distribuţia descompletată. Repetiţi i le ajunseseră în fază de mişcare, 

actorii ştiau textele, eu am intrat cu textul în mână. Şi m-am adaptat. Rolişoru l mi-a ieşit foarte bine, 

cronici le au fost foarte bune, dar aş vrea să adaug că după câteva luni au fost invitaţi în acest spectacol ,  

la  Cluj, doi mari actori : Storin şi V raca. Or, rol işorul meu presupunea o scenă directă cu  George Vraca. 

Ei ,  lucrul ăsta m-a marcat pe toată viaţa, pentru că am întâlnit un partener fascinant! În clipa când a 

intrat prima dată în scenă, el fiind Comandorul, felu l  cum ne-a privit pe noi , femeile, m-a făcut să mă simt 

goală . . .  Şi mi-era ruşine, m-am crispat fizic. Când am avut scena directă cu dumnealui , era ca un şarpe 

boa. ln imaginabi l !  Venea spre mine, eu mă retrăgeam şi în mintea mea era doar: "dacă mai face un pas, 
eu rup decorul şi fug!". În clipa când eram pe punctul de a rupe decorul ,  s-a oprit. Şi a început scena . . .  
C.P.: Aţi vrut să jucaţi teatru? Sau a fost un indemn, o Întâmplare ? 

I . P. :  A fost un caraghioslâc. În clipa când m-am născut, iar tata a constatat că sunt fată, nu băiat cum şi-a 

dorit, a zis: "o fac artistă". Ş i  de-atunci , în mintea mea a fost să mă fac artistă . Aş fi vrut şi cântfireRţFI r!P. 
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operă, şi balerină, aş fi vrut şi teatru 

şi revistă. Pentru că părinţ i i  mei ,  

oameni simpl i ,  de altfel, m-au dus la 

cinematograf, dar m-au dus şi la 

teatru şi la operă. Sigur, eram deru

tată. În clasa întâi primară, am jucat 

primul meu rol în Pufuşor şi mustă

cioară de V ictor Ion Popa, şi toată 

lumea a zis: "asta trebuie să se facă 

artistă". De-atunci, n-a existat serbare 

şco lară în care să nu  joc ceva , 

ajungând în clasa a patra de liceu, la 

Orăştie, să joc Omul cu mârţoaga. Vă 

daţi seama, la vârsta aceea . . .  e 

incredibi l ! Chiar mă amuză ideea. 

C.P. :  Un deceniu la Cluj. Aflu că aţi 

jucat Hangiţa, Ofel ia,  aţi jucat În 

Pygmalion, Ciocârlia. Ce amintiri aveţi 

despre acea perioadă? 

I .P. :  Vreau să vă spun că fiecare an 

la Cluj mi-a adus o bucurie. Un rol 

principal. Şi bucuria de a nu juca orice, 

ci de a ataca mare le repertor i u .  

Povestea cu Ofelia este puţin ciudată. 

Poate că sunt s ingura actriţă d in  

România care a plâns că nu vrea să joace Ofelia, pentru că m-am simţit neputincioasă în  faţa acestui rol .  

Mi-a fost frică. Socotind că pe construcţia mea de actorie, pe construcţia mea psihică, n-am să fiu în 

stare să realizez prima parte a rolu lu i ,  nebunia intrând deja într-o compoziţie, deci fiindu-mi mai la 

îndemână. Regizorul Miron Niculescu m-a convins că pot - şi dacă am făcut-o bine sau nu, nu ştiu. Dar 

este şi acum un semn de întrebare pentru mine dacă trebuia sau nu să joc Ofelia. Sigur că a fost o 

experienţă extraordinară, pentru că l-am avut în scenă pe Constantin Anatol, în Hamlet, am avut-o pe 

Maria Cupcca care era Regina ş.a. Eram între n işte vârfuri artistice unde trebuia să ţin piept . . .  pentru că 

asta facem ,  nu? Trebuie să ţinem piept partenerilor cu care jucăm. Sigur că n-ai decât de câştigat cu un 
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partener foarte bun,  pentru că nu-ţi dă voie să te mulţumeşti cu puţin ,  trebuie să lupţi , să te ridici spre el , 

dacă poţi să-I şi depăşeşti . . .  dar oare poţi întotdeauna să-I şi depăşeşti? 

C.P. :  Pe cine aţi avut partener În Pygmalion ? 

I .P. :  Pe Constantin Anatol, care a făcut şi regia. M-am întâlnit şi aici cu vârfuri artistice. Cronica mi-a 

reproşat că n-am realizat ultimul act şi ani de zile m-am gândit de ce nu-mi iese mie ultimul act. Tot timpul 

mi se spunea "de ce nu zâmbeşti?" şi eu nu înţelegeam de ce trebuie să zâmbesc în ultimul act. După cinci 

ani, într-o noapte, clac! . . .  "păi, sigur că trebuie să zâmbesc!". Am jucat aproape zece ani Pygmalion şi abia 

după cinci ani am înţeles despre ce era vorba şi mi-am întregit rolul .  Concluzia? Rolul nu se termină la 

premieră, se termină în timp, pentru că descoperi noi şi noi lucruri pe care le adaugi şi îl împlineşti. 

C.P.:  În 1961  aţi venit la Constanţa. Şi aţi rămas până astăzi. Ce a determinat această statornicie? 

I .P. :  Eu de felul meu sunt un om statornic. Sigur că îmi plac călători i le, dar nu schimbările majore. Am 

stat zece ani la C luj , până când sentimental m-am legat de un om şi m-am mutat lângă el ia Constanţa. 

Nu mi-am pus niciodată problema să plec de aici , am rămas aici că aşa mi s-a părut normal. 

C.P. :  V-am văzut aici În roluri de dramă, În roluri de comedie, aţi jucat şi tragedie, În care eu nu v-am 

văzut. Ce explică această disponibilitate pentru genuri diferite? 

I .P. :  Un actor este obligat prin profesia sa să joace tot ce i se cere. Uneori reuşeşte, alteori nu - cum 

mi s-a întâmplat şi mie, v-am dat exemplul Ofeliei. În Constanţa, aşa cum spuneţi, am jucat dramă, 

comedie şi, la un moment dat, a venit Silviu Purcărete, care era la începuturi le profesiei sale. Am jucat, 

mai întâi , în regia lui ,  o piesă modernă, apoi a montat un spectacol în aer liber la cetatea Histria, unde 

pentru prima dată am interpretat un rol de tragedie antică, Clitemnestra. Era un colaj de texte care se 

intitu la Covorul de purpură, dar nu ni s-a dat voie să-I numim aşa, că pe covorul de purpură avea voie să 

calce un singur om pe vremea aceea . . .  Tragedia Atrizilor. Nu era un rol de mare întindere, dar era un rol 

principal. Jucat în aer liber, fără amplificare. Dar Silviu Purcărete a găsit cel mai propice loc, unde voci le 

noastre au sunat perfect. Spectacolul a fost superb, pentru că a fost gândit şi ca timp, nu numai ca 

spaţiu .  Jucam în ruine, pe malul lacului Sinoe. Spectacolul se termina în amurg, iar o mască tragică, 

construită din fier forjat acoperit cu vată şi stropit cu spirt, se aprindea şi se îndepărta pe lac. Repetiţi i le 

au fost extraordinare. Repetam în plină zi, vară, căldură . . .  Dar cel mai surprinzător l ucru a fost o trupă, 

o companie, cum să-i zic? de mil iţieni care vizitau aceste ruine . . .  Acolo au încremenit, pentru că n-au 

mai văzut aşa ceva. Cei care au asistat la spectacol au spus că a fost o seară de neuitat. Din păcate, s-a 
jucat o singură dată. A doua mea experienţă, tot cu Purcărete, a fost Hecuba. Tot în aer l iber, de astă 

dată pe malul mării . Tot aşa, a ales un loc unde vocile noastre au sunat perfect, fără ampl ificare. Dar aici , 

pentru prima dată, Purcărete mi-a cerut un lucru care m-a interzis; zice: "joci cu voce de cap". "Domnu' 

Purcărete, dar impostaţia mea vocală naturală nu esle de cap. Eu nu pot . . .  " - "Puteţi !". "Ce să mai zic? 
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Merg pe mâna dumitale. Iese prost, plătim amândoi ." Şi am început să repet cu voce de cap. Şi ,  vă rog 

să mă credeţi, a fost extraordinar . . .  păstrez pe lângă cronici un articol scris de doamna I rina Răchiţeanu ,  

care a făcut următoarea afirmaţie: "Eu  abia acum am descoperit ce rol este Hecuba." Şi ,  ia r  spun, din 

păcate s-a jucat o singură dată, asta este durerea mea cea mare. 

C.P.: În afară de aceste două roluri de tragedie, ce alte roluri interpretate aici v-au dat mai multe satisfacţii? 

I .P. :  Multe. Sunt şi din teatrul modern, cum a fost Doi pe un balansoar, sunt din Femeia mării de Ibsen . . .  

C.P. :  Cu ce partener? 

I .P. :  Cu Dan Herdan. Şi cu regretatul Romeo Stănciugel . Am jucat un rol mic într-un spectacol del icios, 

unde l-am avut partener pe Iancu Lucian în Falstaff din Nevestele vesele din Windsor. Şi consider că 

Falstaff, cum 1-a făcut Iancu Lucian, nu I-ar fi făcut nimeni în ţara românească . . .  nu ştiu ,  parcă era scris 

pentru el .  Eu eram Miss Quickly, deci un rolişor . . .  dar jucam cu o plăcere nebună, iar scenele dintre noi 

doi erau bucuria noastră. 

C.P.:  Dar Nebuna din Chail lot şi Edith Piaff? 

I .P. :  Astea două au povestea lor. Multă vreme "nebuna" din Chaillot m-a speriat. Nu-i găseam cheia, nu 

înţelegeam ce rost am, nu înţelegeam spiritul lui Giraudoux. Am făcut spectacolu l ,  cu mari frământări , 

poate mai mult ca niciodată. Sunt fericită că l-am jucat, fără discuţie, pentru că Ion Maximi l ian - fie iertat! 

- a  făcut un spectacol foarte frumos. Şi cred că m-am adaptat perfect la ceea ce a dorit. În ce priveşte 

Edith Piaff, aici este . . .  ca la orice actriţă care ajunge la o anumită vârstă, apare o amărăciune. Şi acest 

spectacol a fost făcut dintr-o amărăciune. După ce nu am pus piciorul pe scenă un an de zile, nici măcar 

într-un spectacol de reluări, m-am simţit obligată să caut să fac ceva. Simţeam că înnebunesc. Un actor 

nu poate să stea, se pierde, înnebuneşte, el trebuie să fie pe scenă, trebuie să repete, pentru că marea 

bucurie a actoru lui este repetiţia, în u ltimă instanţă, când simte cum de la zi la zi caută, câştigă. Sigur că 

bucuria mare este premiera, dar mai mare bucurie este repetiţia, când munceşti cu adevărat şi când îţi 

pui tot sufletul în pregătirea acelei creaţii ce urmează să fii . Deci, m-am apucat singură de acest text, 

l-am repetat singură şi , la un moment dat, l-am chemat pe Maximi l ian şi i-am spus: "Eu aş fi gata; te rog, 

vino şi spune-mi ce se vede din sală, că eu repet singură, dar ce se va întâmpla când e un om în sală?". 

Sigur că pentru prima dată am avut nişte emoţii extraordinare, era un om în sală, dar era directorul 

teatrului . " I leana, e bine. La un singur lucru trebuie să fii atentă: când un actor este singur pe scenă, 

niciodată nu are voie să-şi repete gestul. Deci, fii atentă la mâini şi nu repeta gestul niciodată. De fiecare 

dată trebuie altceva, pentru că eşti singură şi se vede." 

C.P. :  După 30 de ani de dramă şi comedie, aţi trecut la Teatrul satiric-muzical " Fantasio". De ce? 

I .P. :  in 1 987, la cerere, la 55 de ani, m-am pensionat. Nu comentez de ce. Şi eram acasă. Domnul 

Constantin Dinischiotu , care era regizor artistic la "Fantasio" m-a invitat să joc. Nu roluri mari , el avea 

nevoie de o femeie în vârstă. Şi am intrat în câteva spectacole. Directorul teatrului "Fantasio" mi-a propus 
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angajarea. Am jucat comedii muzicale, apoi revistă. Dar în revista care se numea Am pierdut ultimul tren 

aveam un rol, nu aveam doar un scheci . Eram o nebună într-o gară, un personaj straniu care apărea de 

mai multe ori, ceea ce mi-a dat mie posibil ităţi actoriceşti. Şi a fost încununat cu un premiu. 

C.P. :  Aici aţi fost şi profesoară, În cadrul facultăţi "Hyperion". Ce le-aţi cerut studenţilor dumneavoastră 

pentru a fi elocvenţi artistic câteva minute, uneori chiar singuri În scenă? 

I .P. :  Tot ce am învăţat eu o viaţă întreagă. Nu există minut în care să nu dai tot ce poţi, altfel devii o 

nulitate. Pe lângă alfabetul de actorie, care se învaţă în orice institut, i-am învăţat în primul rând să fie 

colegi, să-şi respecte profesia, i-am învăţat că nu există rol mare sau mic şi i-am învăţat, mai ales, să-şi 

pună sufletul în tot ce fac pe scenă. 

C.P. :  De vreo doi ani sunteţi din nou la Teatrul de dramă şi comedie, numit acum "Ovidiu". Director 

artistic. Ce probleme dau cea mai mare bătaie de cap unui di rector artistic? 

I .P. :  Da . . .  afurisită întrebare! Afurisită, pentru că eu mi-am imaginat că un director artistic se ocupă 

numai de partea artistică a treburilor. 

C P .  ş· . ? . . .  1 nu-1 aşa . 

I .P. :  Păi , nu e chiar aşa, pentru că sunt atâtea acte de întocmit şi statistici de făcut, calcule pentru sporul 

de scenă şi alte nimicuri care îţi răpesc foarte mult timp şi sunt teribil de obositoare. 

C.P. :  Dar astea n-ar Însemna probleme administrative, de care ar trebui să se ocupe altcineva? 

I .P. :  Vedeţi dumneavoastră, eu răspund numai de partea artistică, de ce ţine de scenă. Dar în teatrul din 

Constanţa, lucrurile sunt mai complicate decât în altă parte. Aici există trei instituţii în aceeaşi clădire. 

Deci spaţiul scenic se împarte în trei .  Teatrul "Ovidiu" are trei zile pe săptămână spaţiul lu i :  marţi ,  joi şi 

duminică. Şi atunci, lupta este aşa: mă duc la Operă şi spun "eu marţea asta nu repet în scenă, ţi-o dau; 

când îmi dai mie spaţiu de scenă? Lasă-mi-I cam în perioada când încep repetiţii le generale, că mi se 

apropie premiera". Mă duc la Filarmonică, îi mai dau studioul, îi mai dau scena, ca să-mi asigur spaţiul 

când mă arde pe mine la degete. Până şi asta intră în sarcina directoru lui artistic, să poată oferi regizorului 

spaţiu l  în care să-şi realizeze spectacolu l .  Sigur că sarcina mea este să urmăresc evoluţia artistică a 

actorilor, să feresc spectacolele de . . .  eu ştiu? posibilele degradări, încurcături .  Astea sunt chestiuni 

artistice, într-adevăr. Celelalte, cum spuneţi dumneavoastră, sunt administrative şi aici constat că sunt 

mai grele ca în altă parte. 
C.P. :  O jumătate de secol in teatru şi pe scenă. E mulţumită Ileana Ploscaru de acest timp? Ce v-aţi dori? 

I .P. :  Că sunt mulţumită? Doresc din toată inima tuturor actriţelor din ţară să aibă norocul de a juca un 

repertoriu atât de variat cum l-am jucat eu.  Mulţumesc lu i Dumnezeu pentru asta şi celor care m-au 
sprij init. E o mare bucurie să po�i să spui la sfârşit de carieră aşa ceva! Ce mi-aş dori? Mi-aş dori un 

spectacol cu care să mă pot retrage. Un ultim rol . . .  cântecul lebedei .  Cam atât. 
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